
I 
 

 

 

 

 

 

   

 

    

   الصفة  العلمية   الرتبة  واللقب   الاسم 
 رئيسا  أ   محاضر   أستاذ       ويفي   خيرة   د. 
 ومقررا   مشرفا  أ   محاضر   أستاذ       دايخة   بن   إبراهيم   د. 
 مناقشا  أ   محاضر   ذ أستا       جامع   بن   لمياء   د. 

     :ةمقدمة من طرف الطالب

   مستور شروق   

  وتداعياته   فريقيا إ   في   سرائيلي ال   التغلغل              

     المغاربي   الفضاء   استقرار   على           
 

   :اشرافتحت    

براهيم  إ  بن دايخة  الدكتور.   

 السياسية   العلوم   كلية             

 الدولية   العلاقات   قسم                 

 ماستر ال   شهادة   لنيل   ومكملة   متممة   مذكرة 

 

 

2202 /  1202 الجامعية:السنة     

 العلمي   والبحث   العالي   التعليم   وزارة     

 3 قسنطينة   بوبنيدر   صالح   جامعة     

        دورة جوان

   ستراتيجية إ و   منية أ   دراسات  : التخصص                               الدولية   العلاقات   : الشعبة 
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القارة،    :ملخص   في  التوسعي  الاستعماري  للنشاط  مكمل  كعمل  الإفريقية  القارة  في  الإسرائيلي  للتغلغل  ينظر 
ثرواتها  وكذا  المهم  الإستراتيجي  لموقعها  نتيجة  كبير  بشكل  القارة  بهذه  تأسيسها  منذ  العبرية  الدولة  تهتم  حيث 

واقتصادية   سياسية  مكاسب  لها  التي ستضمن  و  و   ،وأمنيةالطبيعية  الدولية  التغيرات  من  مجموعة  أسهمت  قد 
أفريقيا   الإسرائيلية صوب  الأنظار  توجيه  في  اهمهاالإقليمية  عام    كان  باندونغ  مؤتمر  وغياب   1955إنعقاد 

، إسرائيل عنه، ثم حصول دول أفريقية على إستقلالها في الستينات و زيادة قدرتها التصويتية في الأمم المتحدة
اس شجع  موضوعمما  حاليا  ويعتبر  الاستقلال  حديثة  الانظمة  هذه  مع  علاقتها  توطيد  على  التغلغل    رائيل 

واصبح  الاسرائيلية الاقليمية والدولية،    الإسرائيلي في القارة الأفريقية أحدى القضايا الرئيسة في منظومة العلاقات
قد شكل هذا التغلغل تهديد حيث  ،  الحديث الان عن تداعيات هذا التغلغل خاصة على الدول الرافضة للتطبيع

المغاربي الفضاء  دول  مباشرة،  لأمن  الدول    تواجهو   بصفة  كبيرةهذه  لمجابهة  تحديات  طريقها  لتواجد  ا  في 
 .الإسرائيلي في افريقيا

 . المجابهة التغلغل الإسرائيلي، أفريقيا، الفضاء المغاربي، التحديات، :الكلمات المفتاحية 

 

Abstract : 

Israeli penetration into the African continent is seen as a complement to the continent's 

expansionist colonial activity "The Hebrew State has since its founding taken great 

interest in this continent as a result of its important strategic position as well as its natural 

wealth, which will ensure political, economic and security gains. A series of international 

and regional changes have contributed to Israel's attention to Africa, the most important of 

which was the convening of the Bandung Conference in 1955 and Israel's absence from it. 

and then African States gained independence in the 1960s and increased their voting 

capacity in the United Nations, this encouraged Israel to strengthen its relationship with 

these newly independent regimes and is currently the subject of Israeli penetration into 

the African continent as one of the main issues in Israel's regional and international 

relations system. And now talk about the implications of this invasion, especially for 

States that refuse to normalize, such incursion has directly threatened the security of the 

Maghreb space States, and they face significant challenges on their way to confronting 

Israel's presence in Africa. 

Key words : Israel's penetration, Africa, Maghreb Space, challenges, confrontation. 

 


